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DISSABTE
5 DE JUNY DEL 20104 el Periòdic d’Andorra

Opinió

Opinió

La Cambra de Comerç ha denunciat
aquesta setmana que en l’actualitat
s’estan infringint més de 30 lleis vin-
culades a la competència deslleial i
al.legal. És necessari i urgent posar
remei a aquesta situació.

President de la Cambra

Marc Pantebre

El nou tècnic del conjunt andorrà es
planteja com a principal objectiu
aconseguir un equip motivat i amb
bona actitud per enganxar el públic
i omplir el pavelló cada partit. Tant
de bo ho aconsegueixi.

Entrenador del BC River

Joan Peñarroya

El grup del PSC-Progrés de l’Ajunta-
ment de la Seu d’Urgell proposarà al
plenari de dilluns vinent la creació
d’un Consell Municipal d’Economia
Local, amb la intenció d’afavorir les
empreses i l’activitat de la ciutat.

Portaveu de PSC-Progrés

Òscar Ordeig
Les fotos dels lectors

Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

SOL
GASCH

Trementinaires

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Molt més que una
trobada empresarial

EL CERTAMEN DE LA
SEU DEMOSTRA QUE
EL PAÍS VEÍ CONFIA
EN ANDORRA

El nom els ve de la
trementina, un líquid
obtingut de la destil.lació
de la resina del pi roig

JOSEP ANTON

NOE

A
la gent que ens agraden els
contes i les llegendes, la pu-
blicació d’un conte delicio-

sament il.lustrat ens produeix una
gran alegria. A mi m’agraden els

contes i entre els llibres que he llegit
després de Sant Jordi, vull comentar
La trementinaire de les nenes rosses,
obra d’Isidre Domenjó, amb dibui-
xos de Carme Ivernón, editat per
Edicions Salòria.

D’entrada, felicitar els autors; a
l’Isidre, per les paraules, que, enca-
denades les unes amb les altres, són
un homenatge a les trementinaires
de la vall de la Vansa i de Tuixent i
concretament a la família de cal Ta-

mastim de Cornellana; a la Carme,

per les imatges, que les acompanyen
amb uns dibuixos moderns però
alhora impregnats de classicisme.

Les trementinaires foren dones
audaces, perquè des dels poblets de
la seva vall van recórrer Catalunya
venent remeis casolans que elles ma-
teixes havien preparat amb herbes i
flors. El nom els ve de la trementina,

un líquid obtingut de la destil.lació
de la resina del pi roig que servia,
entre altres coses, com a desinfec-
tant de ferides. Tot i que La trementi-

naire de les nenes rosses no és un con-
te popular i està basat en fets reals,
en llegir-lo m’ha produït la mateixa
sensació de curiositat que sento
quan llegeixo o escolto un conte
tramés per tradició oral.

Algú m’ha preguntat alguna ve-
gada com puc compaginar la
Història amb majúscula amb les

històries dels contes. Penso que la
resposta està en acceptar que la re-
cerca de la cultura popular és també
una recerca en la història dels nos-
tres pobles, es buscar les arrels an-
tropològiques del nostre jo col.lec-
tiu. Això és el llegat de persones com
ara mossèn Cinto Verdaguer o Joan

Amades, que van dedicar, amb estils
diferents, la major part de la seva
obra literària a preservar, recopilar i
a difondre la nostra cultura. Concre-
tament, Amades ens explica en el
seu costumari que les trementinai-
res anaven vestides amb gipó i faldi-
lla llarga, amb mocador a l’espatlla i
amb el cap tapat, i sempre anaven
de dues en dues, l’una que sabia
l’ofici, l’altra que l’aprenia. Al conte
són l’àvia Maria i la néta Emília.H
Historiadora.

redaccio@andorra.elperiodico.com

A
hir va tenir lloc el dia
fort de la Trobada Em-
presarial al Pirineu
que aquests dies s’està
ce lebrant a la Seu

d’Urgell. Durant la llarga jornada,
hi van participar personalitats de
l’àmbit polític tan destacades
com el president de la Generali-
tat, José Montilla, el president del
Congrés dels Diputats, José Bono

o el propi cap de Govern, Jaume

Bartumeu, així com de l’esfera
econòmica com ara el president
de SegurCaixa Holding, Ricard

Fornesa, el director general d’Esa-
de, Carlos Losada, i la presidenta
de Reig Capital, l’empresària an-
dorrana Maria Reig.

Els discurs inaugural va anar a
càrrec de Montilla, el qual va des-
tacar que per deixar enrere la cri-
si és necessari que les administra-
cions recuperin la credibilitat i la
confiança de la gent perquè la
ciutadania ha de veure que «els
primers que ens apliquem la
màxima austeritat i rigor som no-

saltres, perquè si no expliquem
cap a on anem, no podem dema-
nar sacrificis». Responsabilitat
política i donar confiança són dos
conceptes clau als quals sovint
ens referim, ja que creiem que
sempre són transcendentals i més
en moments de vaques magres,
com són els darrers anys. Precisa-
ment en una línia molt semblant
es va referir Bartumeu durant el

discurs de cloenda, tot i assegu-
rant, per un costat, que «més
e n l l à d e s i l a r e c u p e r a c i ó
econòmica s’acosta, si l’albirem o
si s’allunya, l’obligació de les per-
sones que ens dediquem a la cosa
pública i som al capdavant d’insti-
tucions és de contribuir a la rege-
n e r a c i ó d e l s m e c a n i s m e s

econòmics i fiscals per redreçar –i
també endreçar– l’economia i do-
tar-la d’unes bases sòlides» i, per
l’altre, «a Andorra, hem estat tre-
ballant per donar confiança als
agents econòmics, als empresaris
i als treballadors i, en segon ter-
me, als països que ens envolten i
que són ja avui els nostres interlo-
cutors econòmics principals». I és
que el país necessita dosis de con-
fiança tant interna com externa. I
la Trobada Empresarial ha estat
un magnífic escenari per mostrar
Andorra de portes enfora i per
constatar que personalitats molt
destacables del país veí remar-
quen la credibilitat del Principat.
Així, per exemple, Bono va desta-
car que «amb Andorra cada cop
estem més a prop de la fraternitat
que del recel històric», mentre
que Fornesa va ressenyar que el
Principat és una plaça financera
atractiva per poder expansionar-
se. A banda, l’exministre d’Admi-
nistracions Públiques del Govern
espanyol, Jordi Sevilla, va indicar
que Andorra hauria de seguir
sent un país atractiu en àmbit fi-
nancer per la seva competència i
capacitat i no per fer competèn-
cia fiscal a d’altres. Tres missatges
esperançadors que ens han d’ani-
mar a seguir treballant i creure
amb les nostres possibilitats.

E
ls profetes del desastre
només fan que parlar de
tragèdia continuada. Qui
segueix mínimament l’ac-
tualitat veu canvis molt

lleugers que motiven tenir il.lusió,
però sense il.lusionar-se. Els que bus-
quen la lliçó del fets veuen sortida,
però no es posen d’acord en la medi-
cina. Està molt clar l’origen de la cri-
si i no s’explica el fet que qui la pa-
teix són els que no van fer res per
provocar la tragèdia.

Aquells que creuen que amb la re-
gularització laboral quedarà tot re-
solt tenen ben present que el seu de-
sig no és altre que un abaratiment
dels contractes, el qual, malaurada-
ment, no provocarà un augment de
llocs de treball. Si no es ven, no es
pot ampliar personal i sí, en canvi,
reduir-lo. Els informes dels controla-
dors financers volen obligar a unes
mesures que no provocaran una ma-
jor i millor productivitat, sense la
qual és difícil disminuir els proble-
mes del mercat laboral. Són aquests
aspectes els que hauríem de tenir
molt present i que, en canvi, arraco-
nem sistemàticament. Demanar
plans per sortir de la crisi congelant
el pressupost i a la vegada tallant les
peticions de crèdit és pur fariseisme
i una vergonya per al país. Qui ho fa

és com Lluís XIV de França, que, tal
com recordava José Bono ahir,
quan preguntava al seu seguici qui-
na hora era, li contestaven que la
que ell volgués. Qui ni fa ni deixa fer
vol que l’hora sigui la que ell marca
i no percep que està endarrerit.

Tot aquest mercat –perquè això
és el que és i no cap altra cosa– està
degudament ampliat a través del
món de la comunicació. Tal com
deia també Bono, sobren titulars i
manca algú que escrigui un bon
guió. Tot no s’hi val en política, so-
bretot si el que es vol és durar a la
cadira i no treballar per al país i tots
els que hi viuen. El llenguatge que
sento en el Consell no és el de l’ho-
me del carrer. Cultiven el seu hortet
i el territori no els preocupa, perquè
d’altres ho arreglaran, no pas ells.H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


